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Rolul societăţilor şi asociaţilor culturale, profesionale, filantropice, de întraju
torare etc., cu caracter obştesc, în edificarea societăţii civile este evident şi totodată 
imens. Bunăoară, în a doua jumătate a secolului al XIX-iea. când societatea din 
Transilvania trece prin adânci transformări şi asistăm la formarea unor structuri so
ciale modeme, aportul acestor asocieri obşteşti devine din cc în ce mai mare. Este 
vorba de o mişcare pornită de jos, din sânul unor colectivităti mai mici sau mai 
mari, cu sau fără sprijinul autorităţilor statale existente, pentru sau chiar contra ten
dinţelor promovate de acestea. 

Cunoaşterea acestor fenomene, a mecanismelor prin care organismele ob
şteşti au încercat să actioneze şi au reuşit să influenţeze factorii de decizie pe plan 
local şi până la cele mai înalte foruri (ministere, guvern, parlament) poate să fie be
nefică pentru prezent. Cu atât mai mult cu cât suntem într-o perioadă de tranziţie, 
notiunea atât de des vehiculată în zilele noastre, şi cunoscând faptul că evoluţia fi
rească a societăţii noastre civile a fost brusc întreruptă de un sistem totalitar, care, 
în câteva decenii, a reuşit să demoleze majoritatea realizărilor obţinute de înaintaşii 
noştri în acest domeniu. Din multe privinţe trebuie să începem chiar de la zero, în 
altele să reînnodăm nişte fire rupte cu ani în urmă. Desigur. totul se înţelege prin a
ducerea problemei în contextul actual, respectând specificul timpului şi locului în 
care ne aflăm. Aceste consideraţii generale sunt valabile. cu unele nuan\e proprii, şi 
în cazul municipiului nostru. 

Una din aceste organizatii obşteşti din Oradea, care poate fi prezentată ca un 
fel de prototip al modului de implicare în modelarea unei microsocictăţi umane în 
condiţiile democratice, este tocmai Asociatia medicilor. farmaciştilor şi naturalişti
lor din Bihor. 

Abordarea propriu-zisă a lucrării noastre o începem cu prezentarea statutului 
asociaţiei. având în vedere faptul că acest document de bază a constituit cadrul or
ganizatoric şi juridic al întregii activităţi desfăşurate de un grup de oameni inimoşi 
timp de o jumătate de secol. 
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Spicuind din statutul asociaţiei (aprobat în 1868, apoi "modificat, completat 
şi adaptat la noile condiţii", atât în 1885, cât şi în 1901) 1 aflăm că scopul funda
mental "este promovarea, răspândirea şi popularizarea ştiinţelor medicale, farmaceu
tice şi ale naturii" (articolul 2). Putea să devină membru al asociaţiei, potrivit arti
colului 5 din statut "oricine dintre medici, chirurgi, medici veterinari, farmacişti, 
persoane cu preocupări sau înclinaţii spre ştiinţele naturii, cu un caracter impeca
bil" (s.n.).Faptul că s-a pus accent pe acest criteriu moral, considerat important şi 
de către noi. reiese din articolul 6, referitor la procedura de primire a moilor mem
bri, unde se specifică, printre altele, că "dacă trei membri activi doresc, primirea se 
face prin vot secret". 

Fondul financiar al asociaţiei se constituia din cotizaţiile membrilor. Taxa de 
înscriere era de 3 florini, iar cotizaţia anuală, perceputi1 în două rate, era de 8 florini. 
Fiecare membru nou se angaja anticipat la plata cotizaţiei pe trei ani. Este intere
sant că în cazul unor întârzieri cotizaţia anuală "se recuperează pe calea execuţiei 
legale obişnuite"2 . Excedentul dintre venituri şi cheltuieli se depunea la casa de 
economii din Oradea, prin dobânzile obţinute mărindu-se constant capitalul iniţial. 

Articolele 8 şi 9 din statut precizează structura orgtanelor de conducere, cir
cumscriind competenţa şi atribuţiile fiecărei funcţii prevăzute. Astfel, preşedintele, 
ales pe durata unui an, reprezenta asociaţia în faţa autorităţilor şi persoanelor fizice, 
prezida adunările generale anuale şi pe cele lunare, conducea toate treburile asocia
ţiei. Menţionăm aici că preşedintele, cât şi ceilalţi membri din conducere puteau fi 
realeşi. Vicepreşedintele îl substituia pe preşedinte în caz de nevoie. Secretarul 
avea sarcina de a conduce procesele verbale ale şedinţelor, toată corespondenţa, iar 
la adunările generale anuale prezenta raportul de activitate al asociaţiei. Casierul, 
desigur, răspundea de fondul financiar, tinând evidenţa veniturilor şi cheltuielilor, 
cu obligaţia de prezentare a situaţiei reale, ori de câte ori preşedintele su conduce
rea asociaţiei solicita acest lucru. Bibliotecarul avea în custodie biblioteca, arhiva, 
colecţiile şi aparatele ştiinţifice procurate sau primite de către asociaţie. Afară de 
cei menţionaţi, asociaţia mai avea un organ colectiv de conducere, format din cinci 
membri, cu atribuţii în problemele gospodăreşti. 

Potrivit statutului adunătile generale anuale se ţineau la Oradea în data de 15 
mai, iar şedinţele lunare în prima zi a fiecărei luni caledaristice. În competenţa adu
nării generale se afla dezbaterea rapoartelor de activitate anuale şi a situaţiei finan
ciare, întocmită de către secretar, respectiv de organul colectiv mai sus amintit. Tot 
în cadrul acestora se puteau opera modificări în statut, dar numai cu acordul a două 
treimi din membri; se alegeau organele de conducere prin vot deschis sau, la cere
rea a trei membri, prin vot secret. În sfârşit, tot aici se prezentau propunerile şi pre
legerile de interes general, desemnate şi avizate la şedinţele lunare (articolul 11). 

Activitate cotidiană a asociaţiei s-a reflectat în primul rând în cadrul şedinţe
lor lunare, tocmai de aceea rolul, modul de desfăşurare şi obiectivele acestora au 

I. Arh. St. Oradea, Primăria, cons. or., Inv. 142, D 521, f. 63 - 66, 73. 
2. Idem, f. 64. 
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fost riguros prevăzute în statut. Astfel, şedinţa fiind deschisă de preşedinte, avea ca 
primă sarcină validarea procesului verbal al şedinţei anterioare. A urmat prezenta
rea expunerilor, conferinţele orale sau scrise, anunţate din timp secretarului şi pro
gramate de către preşedinte. Subiectul acestor expuneri era "tratarea şi dezbaterea 
ştiinţifică a diverselor probleme medicale, farmaceutice şi de ştiinţele naturii" (arti
colul 13). Expunerile orale care se refereau de obicei la diverse boli, mod de trata
ment, aparatură ştiinţifică, etc., şi însoţite frecvent de prezentarea unor materiale 
ilustrative, au precedat prelegerile scrise. 

Statutul, pe lângă alte prevederi, cum ar fi împrejurările în care se suspendă 
activitatea asociaţiei sau procedura de dizolvare şi autodizolvare a ei (art. 16 şi 17), 
reglementa şi modul de rezolvare a unor diferende, conflicte între membrii. În aceste 
cazuri părţile adverse îşi alegeau fiecare câte doi judecători dintre membrii asocia
ţiei, care, la rândul lor, îşi alegeau un preşedinte, formându-se astfel un complet de 
judecată din cinci persoane, hotărârea căruia era obligatorie pentru toţi membrii3. 

În urma aprobării statutului de către ministerul de interne, în presa locală 
apare chemare adresată celor interesaţi în vederea participării la şedinţa de consti
tuire "definitivă" a asociaţiei4 . Această adunare în cadrul căreia participanţii au 
declarat Asociaţia medicilor, farmaciştilor şi naturaliştilor ca "legal constituită", a 
avut loc în sala mare a sediului comitatului Bihor, la data de 22 im1ie 1868. În legă
tură cu această adunare precizăm faptul că n-au fost alese şi organele de conducere. 
Motivul îl găsim în anunţul publicat în presă, conform căruia "la alegerea demnitar
ilor asociaţiei fiind dorită prezenţa a cât mai mulţi membri", s-a hotărât ca aceasta 
să aibă loc în ziua de 14 alunei următoare, în sala de şedinţă a municipiului. Se fa
ce totodată apel la înscrierea de noi membrii în asociaţie pe baza criteriilor prevă
zute în statut şi arătate mai sus5. În cadul acestei şedinţe s-a constituit organul de 
conducere prin alegerea unor personalităţi cunoscute, pe următoarele funcţii: Lu
kâcs Janos, preşedinte, dr Fuchs Jozsef vicepreşedinte, dr. Bodor Kâroly secretar, 
Podhraczky Ferenc bibliotecar, Bertcsinszky Kâroly casier, şi ca membrii din con
ducere Grosz Albert, Ercsey lmre, Berkovics Zsigmond, Mâyer Gustav şi Miskolczy 
Mihâly6. 

Odată constituită asociaţia si-a început activitatea cu mult zel, ţinându-şi pri
ma şedinţă "profesională" la 1 august 1868 în sala mare din sediul comitatului. 
"Faptul că membrii localnici (orădeni, n.n.) şi din comital au fost prezenţi în ritlffiăr 
mare, stă dovadă a interesului faţă de acestă cauză", se remarcă în presa vremii. În 
raportul prezentat, secretarul Bodor Kâroly anunţă printre altele gestul lăudabil al 
unuia dintre membri, prin care a pus la dispoziţia asociaţiei propria sa casă, cu con
diţi.a ca suma de 50 de florini, plătită drept chirie anuală, să fie vărsată la asocialia 
de ajutorare a mediciniştilor, formându-se astfel o fundaţie proprie. Tot din acest 

3. Ibidem, f. 66. 

4. Nagyvaradi Lapok, anul I, nr. 13, p. 3. 
5. Idem, nr. 18, p. 3. 

6. Ibidem, nr. 23, p. 3. 
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raport aflăm că s-au flicut abonamente, de către conducerea asociaţiei. la toate zia
rele şi revistele din domeniul medicinei, farmaceuticii şi a ştiinţelor naturii, ce apă
reau în ţară şi la câteva mai importante din străînătate (Austria. Germania, Franţ.a). 

În a doua parte a şedinţei, cunoscutul om de ştiinţă. Mocsary Sandor a pre
zentat capitolul "Evolutia insectelor", din studiul său "Fragmente naturalistice". A 
urmat conferinţa lui Poclhraczy F. despre invenţia unui chimist din Berlin, fiind 
vorba despre un aparat portabil, cu ajutorul căruia se puteau detecta particulele de 
fosfor şi arseniu din lichide. Cele prezentate n-au rămas Oiră ecou şi drept urmare 
imediat s-a formulat o propunere ca să se atragă atenţia forului central de speciali
tate asupra pericolului ~e îl reprezintă comercializarea leacurilor neautorizate. Pro
blema fiind mai complicată, implicând şi organele de ordine publică, s-a hotărât 
fonnarea unei comisii. compusă din cinci membri, care să vină cu propuneri de re
zolvare 7. 

Am prezentat mai detaliat desflişurarea primei şedinţe de lucru a asociaţiei, 
pe de o parte din respectul ce-l datorăm unui început de drum, ce se va întinde pe 
decenii în şir, pe de altă parte, chiar şi această şedinţă poate fi privită ca un model 
de lucru în cadrul asociaţiei. Dincolo de acumularea firească a unei experienţe vas
te pe parcursul anilor, de perfecţionare a metodelor de lucru şi a modalităţilor de 
implicare în rezolvarea problemelor de interes obştesc, principalele direcţii de o
rientare şi obiectivele majore urmărite se conturează deja la această primă manifes
tare publică. Amintim în acest sens promovarea şi răspândirea noilor cunoştinţe 
ştiinţifice (expuneri din diferite domenii, abonamente la reviste de specialitate etc.) 
sau dezvăluirea stărilor şi fenomenelor negative din viaţa obştească, cu intenţia de
clarată de a contribui la remedierea acestora. la progresul general al societăţii (for
marea unor comisii de investigare, prezentarea concluziilor şi propunerilor de re
zolvare, întocmirea şi înaintarea unor sesizări şi memorii către organele locale şi 

centrale ale puterii etc.). 
Dacă încercăm să facem un bilanţ al activitţii asociaţiei pe primii doi ani de 

existenţă, putem contura câteva direcţii principale în jurul cărora se grupează diver
sele actiuni. menifestări şi demersuri întreprinse de membrii acesteia. Desigur, 
aceste grupări n-au valo~re absolută, în desflişuirarea lor reală aspectele la care ne 
vom referi se legau unele de altele, influentându-se în mod reciproc, întărind sau 
amplificând efectele lor imediate sau de perspectivă. Explicaţia procedeului nostru 
se găseşte în dorinţa de a ordona şi sistematiza într-un fel informaţiile de care dis
punem. 

O mare pondere din activitatea asociaţiei viza starea de fapt a sănătăţii pu
blice din oraşul şi judeţul nostru, cât şi găsirea căilor şi 1111.:toddor de implicare în 
soluţionarea diveselor probleme concrete, luarea unor măsuri menite să amelioreze 
sau să rezolve, la parametrii timpului, fireşte. fenomenele negative. 

Astfel, la una din primele şedinţe, ţinută la I septembrie 1868. în urma unui 
raport verbal, conform căruia în comuna Okany în anul respectiv s-au născut 73 de 

7. Ibidem, nr. 28, p. 2 -3. 
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copii şi au murit 96. s-a ridicat problema organizării defectuoase a reţelei de moaşe 
în comitat şi s-a considerat necesară întocmirea unui memorandum pe tema morta
lităţii infantile. calificată "alarmantă în privinţa sporului natural al populaţiei"8 . A 
fost desemnată o comisie, care a primit misiunea de a întocmi statisticile referitoare 
la mortalitatea infantilă. stabilirea cauzelor şi nodalităţilor de remediere a situa\iei. 
După o activitate de câteva luni comisia a întocmit un raport, care a fost dezbătut în 
şedinţa din 1 mai 1870. Au fost stabilite cu acest prilej câteva priorităţi de sarcini. 
ca: 1. puericultura, pe de o parte prin tipărirea şi răspândirea de materiale de îndru
mare. pe de altă parte prin organizarea unor conferinţe publice: 2. interven\ie la or
ganul municipal pentru înfiinţarea a încă trei creşe de copii, în cartierele locuite cu 
preponderenţă de păturile sărace; 3. înfiinţarea unui spital de copii, propunere care 
a stârnit o polemică în privinţa variantelor de realizare. majoritatea adoptând ideea 
construirii acestuia cu ajutor de stat, ca o secţie a spitalului judeţean. Se hotărăşte 
intervenţia în acest scop la forurile comitatense: 4. înfiinţarea unei institutii de asis
tenţă medicală ambulatorie pentru cartierele mărginaşe. cu populaţie mai săracă. 
medicii fiind remuneraţi din bugetul municipal: 5. înfiinţarea unui oficiu pentru 
doici, organizarea evidenţei şi controlul sanitar a persoanelor respective9. 

O altă problemă, de astă dată cu caracter mai general. de care s-au preocupat 
membrii asocia\iei. a fost elaborarea unui proiect de reglementare juridico-adminis
trativă în domeniul sănătăţii publice, cu multiplele sale aspecte. Pornind de la dife
rite situaţii negative ridicate în cadrul şedinţelor, asociatia îşi concentrează atenţia 
spre îmbunătăţirea generală a acestora. În unna dezbaterilor pe această temă în şe
dinţa din I februarie 1869, s-a ajuns la concluzia necesităţii elaborării unui proiect 
de regimentare a relaţiilor din domeniul sănătăţii publice. A fost formată o comisie 
însărcinată cu elaborarea acestui document sub preşedinţia lui Ercsey Imre, comisie 
din care făceau parte ca membri Zsugovics Imre, Mayer Agoston. Berkovics Zsig
mond, Gr6sz Albert, Fuchs Janos, Nyiri Gorgy şi Pollak Laszlo 1°. 

Un prim raport provizoriu al comisiei a fost prezentat în şedinţa din aprilie a 
aceluiaşi an, participanţii considerând necesară continuarea documentării şi perfec
\ionarea de fond a proiectului 11 . După alte luni de activitate, comisia şi-a materiali
zat rezultatele într-un proiect de reglemtare. ~are, potrivit hotărârii luate în şedinţa 
din 1 iulie 1869. unna să fie tipărit şi împărţit între membrii asociaţiei. iar dezbate
rea pe capitole a documentului să aibe loc în şedinţa următoare 12. 

Această dezbatere amănuntită a necesitat două şedinţe consecutive. Din rela
tările referitoare la acest eveniment aflăm că au avui loc unele polemici (în chestiu
nea medicului legist, de exemplu), iar în cazul unor omisiuni (cum a fost şi proble
ma înfiinţării spitalelor de plăşi), s-au făcut completări 13. Documentul aprobat cu 

8. Ibidem, nr. 37, p. I. 
9. Ibidem, anul III, nr. 38, p. 1 - 2. 
10. Ibidem, anul II, nr. IO, p. 3. 
11. Ibidem, nr. 27, p. I. 
12. Ibidem, nr. 54, p. 3. 
13. Ibidem, nr. 62, p. 3. 
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acest prilej viza printre altele probleme importatnte ca numirea şi angajarea din ofi
ciu a medicilor comunali, tratament medical gratuit pentru nevoiaşi, vaccinarea popu
laţiei, autopsia, interzicerea practicilor băbeşti şi a vânzărilor clandestine de leacuri 
etc. 14. 

Pe lângă şi, în paralel, cu reglementarea generală în domeniul sănătăţii pu
blice, asociaţia s-a preocupat şi de aspecte mai concrete, considerate de maximă ur
gentă. Astfel, o comisie însărcinată cu investigarea percalului ce l-a reprezentat 
pentru populaţie comercializarea leacurilor neautorizate şi practicile băbeşti, şi-a fi
nalizat activitatea într-un memoriu înaintat ministerului de interne la data de 28 oc
tombrie 1869. Din răspunsul forului competent primit în luna aprilie 1870, aflăm că 
"se află în curs de elaborare un proiect de lege generală cu privire la sănătatea pu
blică, în care (proiect) vor fi cuprinse şi aceste aspecte" 15. 

Pericolul răspândirii alarmante a bolilor venerice pe cuprinsul municipiului 
şi judeţului s-a aflat în atenţia asociaţiei de la bun început. Într-una din primele şe
dinţe ca urmare a prezentării lor de către dr. Kâlmân Izidor a unui caz concret de 
boală venerică, participanţii la dezbatere au tras semnalul de alarmă. În cuvântul 
său preşedintele Lukacs J. a evidenţiat necesitatea luării unor măsuri urgente pentru 
că în caz contrar se putea aştepta la extindrea rapidă a bolii şi la infectarea unor ge
neraţii întregi. S-a hotărât formarea unei comisii din care fficeau parte Grosz A. ca 
preşedinte, iar Pollâk L., Mayer A., Kălmân I şi Berkovics J. ca membri, având 
drept sarcină redactarea unui material documentar asupra fenomenului în cauză 16. 
Problema fiind reluată în şedinţa din 1 iunie 1869, participanţii au solicitat urgenta
rea lucrărilor comisiei desemnate, având în vedre că "boala siflilitică se răspândeş
te zi cu zi, iar îndatorirea asociaţiei este aflarea cauzelor acesteia şi propunerea de 
măsuri pentru remediere" 17. Rezultatul final al activităţii acestei comisii a constat 
în elaborarea "Regulamentului pentru prevenirea bolilor sifilitice şi înfiinţarea ca
selor de prostituţie"l8_ 

În primii ani de existentă asociaţia a dus o campanie reuşită pentru combate
rea tendinţelor de poluare a apei pe teritoriul oraşului nostru. Una dintre sursele de 
poluare; potrivit intervenţiei lui Gr6sz A. la o şedintă de lucru, a constituit-o practi
ca foarte răspândită de topire a cânepii în apele Peţei 19. Dezbaterile au relevat şi 
conflictul de interese izvorât din această practică ce "este dăunătoare pentru sănă
tate, dar importantă pentru economia naţională", susţinându-se rezolvarea acestuia 
prin înfiinţarea de fabrici - topitorii de cânepă. S-a decis întocmirea unui aide me
moire către ministerul de interne în acest sens. Peste câteva luni documentul redac
tat de către Bodor Kâroly a fost prezentat în şedinţa din 1 mai 1869, fiind apoi 
înain_tat, cu avizul favorbail al comitatului; către forul centraJ20_ 

14. Ibidem, nr. 75, p. 3. 
15. Ibidem, anul III, nr. 35, p. 2. 
16. lbidem,anull,nr. 37, p.2. 
17. Ibidem, anul II, nr. 45, p. I. 
18. Arh St. Oradea, fond Primăria oraş Oradea, lnv. 141, D. 349, nr. 88. 
19. Nagyvaradi Lapok, anul I, nr. 55, p. I. 
20. Idem, anul II, nr. 36, p. 2. 
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Oradea fiind cunoscută din vremuri îndepărtate şi pentru existenta în apro
pierea ei a băilor termale, acestea nu au fost scăpate din preocupările asociaţiei. 
Membrii ei, fiind conştienţi de efectele terapeutice ale apelor termale, au văzut 
mari perspective în folosirea acestora în scopuri medicale. Numai că situatia băilor 
la vremea respectivă era critică, neexistând condiţii pentru asemenea activităti. Ast
fel, lipsa igienei elementare, prezenţa animalelor şi căruţelor în incinta băilor, fân
tâna infectată de gunoiul din apropiere, etc. erau intolerabile, acestea figurând nu 
odată pe ordinea de zi a şedinţelor, remarcându-se printre altele faptul că "în aceste 
împrejurări medicilor nu li se poate reproşa dacă îi trimit pe pacienţi în străinătate 
în locul băilor locale"21 _ 

Pentru remedierea acestor stări de lucruri şi elaborarea unui proiect de rea
menajare a băilor termale, s-a constituit o comisie sub preşedenţia canonicului N6-
gal Janos. Memorandumul întocmit de această comisie, după ce prezintă în mod 
critic realitatea existentă, pledează pentru transformări radicale, în urma cărora "a
ceste băi să devină nişte instituţii medicale nobile, înfloritoare". Nu este omisă nici 
importanta economică a lor, având în vedere că prin extinderea constructiilor de căi 
ferate, ele vor intra în circuitul general, putând concura cu instituţiile balneare din 
străinătate. Se arată în continuare necesitatea extinderii băilor prin noi construcţii şi 
prin înmultirea izvoarelor de apă termală, prevăzându-se înzestrarea adecvată a 
acestora şi separarea locurilor de odihnă şi agrement, de cele destinate balneotera
piei. Sunt înşirate sarcinile imediate şi cele de perspectivă, măsurile urgente din do
meniul sănătăţii şi ordinii publice, controlul medical, amenajarea parcului etc.22 . 

Fiind o asociatie din care făceau parte numeroşi farmacişti, condiţia socio
juridică a acestora a ajuns în mod firesc pe ordinea de zi. În cadrul şedintei din l 
februarie 1870, cunoscutul farmacist Podhraczy F. a prezentat un material din cqarc 
rezultă situaţia discrimatorie a farmaciştilor, "ei nefiind recunoscuţi ca specialişti 
autonomi, de sine stătători, dimpotrivă, sunt trecuţi sub ocrotirea şi tutela altora". 
După vii dezbateri cei prezenp au căzut de acord cu privire la câteva chestiuni im
portante ca: în orice organisme legate de probleme sanitare, farmaciştii să fie repre
zentaţi în mod proporponal; în elaborarea cât mai grabnică a catalogului de medi
camente şi stabilirea preţurilor acestora; în introducerea, potrivit necesităţilor ştiin
tifice "actuale", a sistemului zecimal de măsurare. S-a format o comisie compusă 
din trei persoane, Nagy Istvan (preşedinte), Berkovics J. şi Podhraczky F. având 
sarcina elaborării unui memoriu care să cuprindă toate aspectele discutate23 . 

Documentul întocmit de această comisie a fost prezentat în şedinta din I a
prilie 1870, care a stârnit unele polemici, nefiind acceptat în· această variantă24, ul
terior modificat, completat şi înaintat ministerului de inteme25. 

O altă categorie a preocupărilor asociaţiei se poate defini ca fiind răspândi-

21. Ibidem, nr. 45, p. 1. 
22. Ibidem, nr. 48. p. 1. 
23. Ibidem, anul III, nr. 12, p. I - 2. 
24. Ibidem, nr. 28, p. 2. 
25. Ibidem, nr. 38, p. I - 2. 
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rea cunoştinţelor ştiinţifice. combinată cu perfecţionarea profesională a membrilor. 
Afirmaţia se bazează pe faptul că de la bun început a intrat în practica cotidiană 
prezentarea la şedinţele lunare a diverselor probleme sau cazuri concrete din dome
niul medicinei, farmaceuticii şi a ştiinţelor naturii. Aceste expuneri - prezentări în
soţite de multe ori de demonstratii practice sau materiale ilustrative, au fost urmate 
de dezbateri ştiinţifice, nu odată în spirit contradictoriu. Chiar dacă majoritatea 
acestora s-a adresat specialiştilor, să nu uităm că şedinţele asociaţiei fiind deschise, 
toţi cei dornici puteau participa la acestea. Bră nici o îngrădire. Asta a fost şi inten
ţia declarată a conducerii asociaţiei, odată ce programul sau ordinea de zi a şedinţe
lor. însoţite de invitaţie. apăreau în mod regulat în presa locală. 

Pentru edificare consemnăm câteva titluri de conferinţe. cu specificarea 
numelor autorilor şi a datei şedinţelor în cadrul cărora au fost susţinute în perioada 
primilor doi ani de activitate: 

- Despre analizele chimice în medicina legală (Podhraczky F.. I septembrie 
1868); 

- Expunere asupra unui caz de îmbolnăvire sifilitică şi rezultatele tratamen
tului cu alifie pe bază de mercur (Kalman I., 1 septembrie 1868): 

- Contribuţii la cunoaşterea afecţiunilor gastrice (Pollak L., l noiembrie 1868); 
- Contribuţii la cunoaşterea nevertebratelor din zona Oradiei, ilustrate cu 

exemplare originale (Mocsary S., 1 noiembrie 1868): 
- Prelegere din domeniul mineralogiei (Podhraczky F., l decembrie 1868); 
- Despre bolnavii de hidrocefalie (Feldmann Mor. I decembrie 1868); 
- Expunere din domeniul otologiei (Feldmann M., 1 februarie 1868); 
- Despre noile medicamente franceze (Podhraczky F.. 1 mai 1869); 
- Prezentarea unor medicamente preparate pe bază de fier (Podhraczky F.. I 

iunie 1869); 
- Despre aparatul respirator şi circulaţia sângelui (Bodor K.. 15 mai 1869); 
- Clasificarea traumelor cauzatoare de moarte (Berkovics J.. I august 1869); 
- Despre palmieri (Trajanovics A., 1 septembrie 1869); 
- Fluturii nocturni răspândiţi în zona Oradiei, cu etalarea exemplarelor co-

lecţionate (Mocsary S .. I decembrie 1869); 
- Un caz de anafrodizie (Bodor K., I februarie 1870); 
- Despre hamei (Podhraczky F., I aprilie 1870); 
- Cazuri din domeniul medicinei legale (Bcrkovics J., I februarie 1870). 
La cele menţionate putem adăuga şi dezbaterea publică pc marginea lucrării 

lui Pollak L. "Despre bolile de piele" (15 mai 1869), sau disputa asupra homeopati
ei (I aprilie 1870). 

Cosiderăm că e:,.emplele date mai sus sunt edificatoare în privinţa roului ce 
l-au avut aceste expuneri, urmate de dezbateri. în perfecţionare profesională a 
membrilor asociaţiei. Acest deziderat a fost urmărit şi prin punerea la dispoziţia ce
lor interesaţi a bibliotecii de specialitate, organizată la sediul asociaţiei, prin abona
mente şi donaţii. Dacă ne referim numai la colecţiile de periodice. numărul acesto-
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ra, după doi ani de zile, s-a ridicat la 11 26. 
Din domta de a se adresa unui cerc cât mai larg, s-a născut încă în şedinţa 

din 1 decembrie 1868, ideea organizării unor "serate de ştiinţe naturale"27, fiind 
dezbătute mai pe larg în şedinţa din 1 februarie 1869. Cu această ocazie s-a hotărât 
ca expunerile, conferinţele propuse de a fi prezentate în cadrul acestor serate, să fie 
depuse anticipat, urmând ca membrii asociaµei să decidă în cunoştintă de cauză, 
asupra aprobării sau refuzării lor, prin vot secret28. Un comitet de organizare, for-

.mat din cinci persoane, avea sarcina să pregătească, până la cele mai mici amă
nunte buna desfăşurare a primei manifestări de aceste gen. Din invitat.ia de partici
pare lansată în presa locală, de către Barlanghy Adorjim, în numele comitetului de 
organizare, cităm: "în vederea popularizării ştiinţei, a răspândirii cunoştinţelor teo
retice în cercuri cât mai largi şi a aplicării lor practice, asociaţia medicilor, farma
ciştilor şi naturaliştilor din Bihor, a hotărât ca periodic să organizeze comunicări 
din domeniul ştiinţelor naturii. Prima dintre acestea va avea loc la21 martie, orele 
trei după masă, în sala mare de şedinţe a comitatului Bihor"'29. 

Despre desfăşurarea acestei acţiuni de premieră petrecută la Oradea dispu
nem de o descriere detaliată din presa vremii, din care spicuim spre edificare: "Du
minica după masă în ciuda timpului frumos (de primăvară, n.n.), a două înmormân
tări luxoase şi a unei nunţi strălucitoare care au reţinut un număr mare de oameni, 
sala mare de şedintă a comitatului s-a umplut de public. Se puteau vedea acolo oa
meni de toate categoriile. chiar şi mai multe dame". Dr. Pollak L. a vorbit despre 
ochi şi văz în general, trecând apoi la diferite defecţiuni ale acestuia. Podhraczky F. 
a prezentat modul de viată a furnicilor, iar lucrarea lui Mocsary S. "Despre vechi
mea omului" a fost citită în lipsa autorului, de către Sipos Ârpad. Aceasta din urmă 
a stârnit un deosebit interes, fiind publicată şi în presa locală30 . 

Presa. ca mijloc de răspândire a unor cunoştinţe ştiinţifice, a fost utilizată 
din plin, de către membrii asociaţiei. Numele lui Podhraczky F. se evidenţiam în 
acest sens, temele abordate de el vizând aplicabilitatea practică a cunoştinţelor teo
retice. Astfel, dăm titlul unor articole de popularizare apărute sub semnătura lui: 
"Despre bolile cerealelor" (descrierea diferitelor boli şi modul de tratament al aces
tora)31, "Despre producerea amidonului în Oradea"32, "lnui"33, "Despre viitoare 
fabrică de ceramică la Vadu Crişului" (prezentarea bogăţiei de materii prime din 
zonă, a fazelor de prelucrare a lutului, a prespectivelor şi importanţei economice a 
înfiintării. fabricii de ceramică)34 , "Despre arderea varului" (pledoarie pentru 
exploatarea surselor de materii prime, deosebit de bogate în Bihor, descrierea 

26. Ibidem, nr. 42, p. 2 - 3. 
27. Ibidem, anul I, nr. 63, p. 1. 
28. Ibidem, anul II, nr. 10, p. 3. 
29. Ibidem, nr. 21, p. 3. 
30. Ibidem, nr. 24, p. 2. 
31. Ibidem, anul I, nr. 33, p. 3 - 4. 
32. Ibidem, anul II, nr. 16, p. 3. 
33. Ibidem, nr. 69, p. 2. 
34. Ibidem, anul III, nr. 9, p. 3. 
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tehnologiei de fabricatie, avantaje economice şi efectele stimulative asupra altor 
ramuri industriale, ca transportul pe căi ferate, constructii de drumuri, etc.)35, "Des
pre hamei" (descrierea botanică, utilizarea farmaceutică şi industrială în fabricarea 
berii, condiµile optime de cultivare, pregătirea solului şi modul de întretiflere a cul
turii etc.)36, "Salcia" (tratare din punct de vedere botanic şi farmaceutic)37, "Rapi
ta" (importanta economică a acestei plante industriale, descrierea botanică, modul 
de cultivare, dăunători şi posibilitătile de combatere)38, "Macul"39, "Cartoful" 
(scurt istoric privind răspândirea lui în Europa şi în părµle noastre, descrierea bota
nică, modul de cultivare şi întretinere, depozitarea productiei, boli şi modalităti de 
tratament în depozitare)40_ 

Tot pe această linie se înscrie iniµativa asociaµei de a-şi edita un anuar pro
priu. La 29 ianuarie 1870 apare în presa orădeană chemarea în vederea abonării la 
anuar. Aflăm din acest apel că se urmărea ·un dublu scop: demonstrarea existentei 
viguroase şi activitătii prodigioase a asociaµei, pe de o parte, realizarea mai efi
cientă a unuia din rolurile sale de bază, acela de trezire a interesului fată de ştiintele 
naturii în cercuri cât mai largi, pe de altă parte41 . 

Deşi aparitia.primului număr era planificată pe data de 1 iulie 1870, din cauza 
subscripµilor insuficiente, după cum reiese din darea de seamă anuală, prezentată la 
adunarea generală din 15 mai 187o42, el a fost tipărit numai în anul următor43 . 

Este caracteristic pentru elanul şi încrederea cu care asociatia şi-a început ac
tivitatea, faptul că la initiativa lui Barlanghy A. a fost trecută în planul de perspec
tivă elaborarea unei monografii cuprinzătoare a comitalului Bihor. Barlanghy A. a 
propus în acest scop formarea în cadrul asociatiei a unor sectii sau comisii pe spe
cialităti, argumentând că în acest fel "membrii asociaµei în mod voluntar şi potrivit 
preferintelor de investiiare să elaboreze descrierea ştiinţifică a comitalului Bihor, 
în privinta climei, paleontologiei, geologiei, mineralogiei, fenomenelor atmosferi
ce, populapei, solului, faunei şi florei, economiei, sănătăţii publice, demografiei şi 
a altor aspecte asemănătoare"44 . Propunerea aprobată în unanimitate constituia, să 
recunoaştem, un obiectiv grandios, mai cu seamă, dacă avem în vedere forţele inte
lectuale existente în oraşul nostru la acea vreme. 

Un alt merit incontestabil al asociaµei rămâne strădania unor membri de a 
pune bazele unui muzeu de ştiintele naturii, devansând astfel cu patru ani intentia 

· Societătii de istorie şi arheologie din Bihor. Acest obiectiv reiese, fără echivoc, din 

35. Ibidem, nr. 15, p. 3. 
36. Ibidem, nr. 24, p. 3. 
37. Ibidem, nr. 29, p. 3. 
38. Ibidem, nr. 36, p. 3. 
39. Ibidem, nr. 40, p. 3. 
40. Ibidem, nr. 49, p. 3, nr. 50, p.3. 
41. Ibidem, nr. 9, p. 2. 
42. Ibidem, nr. 41, p. 1 - 2. 
43. A Biharmegyei orvos-gyogyszeresz es termeszettudomănyi egylet evkiinvei, Ora

dea, 1871. 
44. Nagyvâradi Lapok, anul II, nr. 89, p. 2. 
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prelegerea lui Podhraczky F. cu ocazia prezentării colecţiei de paleontologie donată 
de Zsugovits Istvan. Vorbind în general despre activitatea asociaţiei, printre altele 
menţionează "consider ca un principiu de bază a existenţei sale (a asociaţiei, n.n.) 
dacă unii dintre membrii săi, deosebit de stimaţi, prin colectarea obiectelor de ştiin
ţele naturii din judeţul nostru, vor pune bazele unui viitor muzeu bihorean al ştiin
telor naturii ... mai mulţi membri ai asociaţiei au şi recunoscut necesitatea înfiinţării 
unui asemenea muzeu, deja atunci când prin donatiile lor modeste au binevoit să 
contribuie la realizarea acestui ideal de mare importantă"45 . 

Printre iniţiatorii acestui ideal nobil se enumeră şi cunoscutul naturalist Mo
csâry Sândor, care încă în şedinţa din l noiembrie 1868 a prezentat "o colecţie mi
nunată, care cuprinde toate speciile de melci aflate în zona Oradiei", care a stârnit 
admiraţia unanimă a celor prezenţi. Faptul că o parte din colectie a fost donată aso
ciaţiei şi că s-au şi comandat rafturi speciale în scopul depozitării, îi determină pe 
participanţi să lanseze o chemare către colecţionarii bihoreni şi din comitatele înve
cinate, să urmeze acest exemplu. Se propune, totodată, contactarea directorului ge
neral al minelor maramureşene, în vederea îmbogăţirii colectiilor de mineralogie46. 

Dintre alte colecţii primite de către asociaţie putem aminti colecţia de mine
ralogie şi de ouă de păsări oferite tot de Mocsâri S. şi de o altă colecţie de minera-
logie donată de dr. Pollâk Hermann47. · 

În şedinţa din 1 august 1869 se prezintă donaţia farmacistului Trajânovics A. 
constând dintr-o colecţie de plante şi de minerale (70 de exemplare în total)48 iar în 
3 ianuarie 1870 colecţia de insecte a lui Puskâs Zsigmond, cu clasificarea şi organi
zarea căreia a fost însărcinat Mocsâri S.49 . 

Cea mai importantă donaţie fficută în aceşti primi ani de existentă a asoci
aţiei a fost făcută de Zsugovits I. Era vorba de o colecţie de paleontologie şi de 
minerale (110 exemplare). Cele două colecţii au fost prezentate în mod detaliat de 
către Podhraczky F., expunera sa fiind publicată şi în presă50. Vorbind în acest con
text despre importanţa inestimabilă a peşterilor bihorene în cercetarea paleontologi
că, dar şi în descoperirea unor specii noi pentru ştiintă, de floră şi faună, se propune 
redactarea unui document în vederea apărării acestora de către autorităţi, a păstrării 
şi donării pentru asociaţie a rarităţilor descoperite51 . 

Chiar dacă meritul de a înfiinţa un muzeu la Oradea revine Societătii de ar
heologie şi istorie, înfiinţată în 1872, acesta având un caracter preponderent istoric, 
rolul de pionierat în acest domeniu al Asociaţiei medicilor, farmaciştilor şi natu
raliştilor din Bihor nu poate fi negat sau subestima. 

Din raportul de activitate, prezentat în adunarea generală din 15 mai 1870, 
reiese, printre altele, faptul că numărul membrilor, în decursul celor doi ani, s-a ri-

45. Idem, nr. 36, p. 2 - 3. 
46. Ibidem, anul I, nr. 55, p. 1. 
47. Ibidem, anul II, nr. 27, p. 1. 
48. Ibidem, nr. 62, p. 3. 
49. Ibidem, anul III, nr. 3, p. 2., 
50. Ibidem, anul II, nr. 36, p. 2 - 3. 
51. Ibidem, p. 2. 
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dicat la 80, dintre care 39 erau medici şi chirurgi, un medic veterinar, 13 farmacişti, 
13 naturalişti şi 14 preoţi de diferite culte, în marea lor majoritate profesori. Pre
zenţa în număr apreciabil a preoţilor în asociaţie este calificată în raport ca o dova
dă a faptului că "intoleranţa nu şi-a fhcut loc prinlre noi, mai mult, descoperirea 
adevărului, lărgirea orizontului de idei, îmbogăţirea cunoştinţelor, poate să ducă la 
o credinţă veritabilă"52 . Menirea asociaţiei, se subliniază în continuare, este toc
mai cultivarea sinceră şi permanentă a ştiinţei, iar combaterea tuturor tendinţelor 
contrare acestui proces constituie o obligaţie morală a membrilor ei. Acest ideal a 
fost slujit cu demnitate, de către membrii asociaţiei şi în cursul deceniilor care au 
urmat, aspecte de care ne vom ocupa în viitor. 

LES COMMENCEMENTS DE L'ACTIVITE DE L'ASSOCIATION 
DES MEDICINS, DES PHARMACIENS ET DES NATURALISTES 

DE BIHOR 

Resume 

A la suite de ses plus anciennes preocupations - la recherche des societes scien
tifique et culturelles, l'auteur presente !'Association des medicins, des pharmaciens et 
des naturalistes de Bihor, fondee en 1868, en la considerant comme un prototype au 
point de vue de son engagement dans lavie sociale et culturelle locale. 

Apres avoir presente Ies articles des status gui refletent Ies buts et la maniere 
d'organisation de l'association, l'auteur pase en revue son activite pendant ses pre
mieres annees d'existence. Ou remarque l'initiative d'organiser un musee d'histoire na
turelle, decan~ant avec plusieurs annees Ies institutions similaires de la Societe d'ar
cheologie et d'histoire d'Oradea. 

52. Ibidem, anul III, nr. 41, p. 1. 
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